النشرة اليوهية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

03 تشرين أول (أكتوبر) 2023 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



وؤتمر ومعرض اللون الغذائي العربي يفتتح أعماله في <mark>مراكش- الوغرب:</mark> دعوات للإنشاء بورصة سلعيّة وصندوق عربي للازمات واعتماد الزراعة الذكية لتحصين اللون الغذائي

افتتحت اعمال مؤتمر ومعرض الأمن الغذائي العربي 2023 "الصناعات الغذائية ودورها في تحقيق الامن الغذائي العربي"، الذي عقد على مدى يومي 3-2 تشرين الأول (أكتوبر) تحت رعاية ملك المغرب محمد بن المسادس في مدينة مراكش المملكة المغربية، وبحضور الرئيس المنتدب لدى رئيس الحكومة والمكلف بالعلاقات مع البرلمان والناطق الرسمي باسم الحكومة السيد مصطفى بايتاس، ووزير الصناعة والتجارة رياض مزور، ورئيس اتحاد الغرف العربية سمير عبدالله ناس، ورئيس جامعة الغرف المغربية للتجارة والصناعة والخدمات الحسين عليوي، بالإضافة الى وفود من 13 دول عربية واجنبية.

واعتبر رئيس اتحاد الغرف العربية، رئيس غرفة تجارة وصناعة البحرين، سمير عبد الله ناس، خلال كلمة له في افتتاح أعمال المؤتمر، أنّه "على الرغم من الكارثة التي ضربت المغرب بشكل عام ومدينة مراكش بشكل خاص، إلا أنّه لا يمكننا أن نغفل أو نتغاضى عن واقع النهضة التنموية والاقتصادية التي تشهدها المملكة المغربية، وما أحرزته من تقدم كبير في المجالات الزراعية وخاصة الغذائية منها حيث تمتاز المملكة المغربية بمقومات هامة في الزراعة والثروة الحيوانية والسمكية والتصنيع الغذائي بغضل تربتها الزراعية الخصبة وقاعدتها الصناعية المتطورة وموقعها الاستراتيجي وشبكة مواصلاتها المتطورة، مما يؤهلها للعب دور هام في تنويع الإنتاج والتسويق، فضلا عن أهميتها كمحور لوجستي أساسي للتصنيع والتصدير على المستويين العربي والأجنبي."

وقال: "يأتي انعقاد مؤتمرنا اليوم في ظل تحديات مصيرية تواجهها بلداننا العربية، إلى جانب ما يواجهه العالم بأسره والعالم العربي من تحديات في الأمن الغذائي بسبب اثار جائحة كورونا والحرب في أوكرانيا والتغير المناخي، ما أدى إلى تدهور مستويات الأمن الغذائي العالمي. إذ تشير آخر الاحصائيات أن هناك 868 مليون شخص لا يملكون ما يكفيهم من الغذاء، فيما تم اعتبار 25 دولة حول العالم في أوضاع متدهورة وشديدة الخطورة. بينما يعتبر سكان الدول النامية من الأكثر معاناة من ارتفاع أسعار الغذاء، خصوصا في إفريقيا والعالم العربي، حيث قسم كبير من الدخل ينفق على الأغذية".

واعتبر أنِّ "التغيرات المناخية في العالم تتذر بأن منطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا تتعرض لتغيرات كبرى في معدلات هطول الأمطار، مما أدى إلى ندرة الموارد المائية المتاحة، وهذا الأمر يترك أثرا على القطاع الزراعي وانتاج الغذاء، وفقا لمنظمة الأغذية والزراعة التابعة للأمم المتحدة FAO. وأمام هذا الواقع فإنّه لا بدّ على البلدان العربية سرعة تدارك خطورة الأزمة ومدى أهمية تحقيق الأمن الغذائي بمختلف أبعاده ومكوناته، من خلال وضع الخطط والاستراتيجيات على المديين القريب والبعيد. فعلى المدى القريب لا بدّ على البلدان العربية تنويع مصادر الحصول على السلع والمواد الغذائية، وترشيد الاستهلاك، وتوفير مخزون استراتيجي لأوقات الأزمات. أما على المدى البعيد فعلى البلدان العربية إعادة دعم الاستثمار في قطاع الإنتاج الزراعي، وتقديم الدعم إلى مجال البحث العلمي في هذا القطاع. كما المطلوب من قادة البلدان العربية إعادة ترتيب الأوراق والنظر في السياسات الحالية والمستقبلية لإدراج مفهوم الأمن الغذائي في الاستراتيجيات الأمنية بوصفه أحد مكونات الأمن القومي التي لا تقل أهمية عن كل مكونات الأمن القومي من أمنية، وعسكرية، واقتصادية. فضلا عن ذلك يجب على البلدان العربية دعم سُبل البحث العلمي في مجال إنتاج الغذاء، وإعداد الدراسات المستقبلية لمواكبة التطور العلمي لتعزيز دور التكنولوجيا في تحقيق الأمن الغذائي عبر تعزيز واقع الزراعة الذكية، وتدريب الكوادر البشرية العاملة في مجال الزراعة وإنتاج الغذاء لاستخدام أحدث الطرق والآليات في عملية الإنتاج".







من جهته دعا أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، الذي القى رسالة المؤتمر، إلى "إنشاء بورصة عربية سلعية وإنشاء صندوق عربي للأزمات للمساعدة في مواجهة الأعباء المترتبة عن تلك الأزمات مع ضرورة إقامة البرنامج العربي للغذاء لمساعدة ضحايا الكوارث والأزمات الغذائية الطارئة وخاصة في الدول العربية الأكثر تضررًا. وكذلك تعزيز شبكات الأمن الغذائي والاحتياجات من السلع الغذائية الأساسية. إلى جانب إنشاء منصة عربية لطلبات وعروض المنتجات الزراعية".

وتحدث الدكتور خالد حنفي عن التحديات الكبيرة التي يواجهها عالمنا العربي في موضوع الأمن الغذائي "حيث ارتفع الجوع بنسبة 90 في المئة،









كما أن هناك 141 مليونا يعانون من انعدام الغذاء المعتدل أو الشديد ويمثلون تقريبا ثلث سكان المنطقة العربية. في حين تستورد الدول العربية نحو 61 مليار دولار عام 2020، وهناك إحصاءات تشير إلى أنه من بحلول السنوات الـ 10 القادمة".

55 في المئة من احتياجاتها الأساسية من المواد الغذائية بفاتورة بلغت المتوقّع أن تصل فاتورة استيراد الغذاء في المنطقة إلى 90 مليار دولار

وتابع: "تعيش البلدان العربية هذا الواقع الصعب رغم أن مساحة أراضيها الصالحة للزراعة تقدر بنحو 220 مليون هكتار، يتم استغلال ثلثها فقط. ومع أن العالم العربي يستحوذ على نحو 25 في المئة من إنتاج الحبوب العالمي، فإنه لا ينتج إلا 2.5 في المئة. أضف إلى كل ذلك فإنّ المساحة المقدرة للزراعة في العالم العربي لا تتجاوز نسبة 30.5 في المئة، والتي تعادل المساحة الكلية لدول تصنف معظمها ضمن أكبر 15 بلدا مصدرا للقمح في العالم مثل أوكرانيا ورومانيا. كما أن متوسط الإنتاج الزراعي العربي يمثل نحو 4 في المئة فقط من الإنتاج العالمي".

ورأى أنّ "التصحّر في المنطقة العربية لم يعد مجرد ظاهرة بيئية عابرة، بل أصبح خطرا يهدد بابتلاع دول عربية بأكملها، حيث نحو 35.7 مليون هكتار من الأراضى الزراعية العربية، أي ما يعادل 18 في المئة من مجموع المساحة الصالحة للزراعة، واقعا تحت تأثير التصحر ، خاصة في المناطق المحاذية للصحراء الأفريقية الكبرى. ويؤكد الواقع الذي تعيشه المنطقة أن 68.4 في المئة من أراضيها متصحّرة، و 20 في المئة منها مهددة بالتصحر ، بينما لا تتعدى الأراضي غير المتصحرة 11.6 في المئة من إجمالي مساحتها". ورأى أنّ "هناك ضرورة لتطوير وتعزيز التجارة البينية العربية للسلع الزراعية لتقليل الاستيراد من الخارج، وتعزيز التعاون بين الدول العربية المصدرة للغذاء، مع بلورة آليات مبتكرة لتقديم نموذج

وشدد على أنه "ينبغى تطوير التشريعات في المجال الزراعي لضمان توفير المدخلات واقتناء التقنيات الحديثة، وعمل التسهيلات اللازمة لضخ المزيد من الاستثمارات العربية للمشاريع الزراعية التي تهدف إلى تحقيق الأمن الغذائي، والاستفادة من مزايا منطقة التجارة الحرة العربية لإقامة المشاريع الزراعية المشتركة التي تهدف إلى تصدير السلع الغذائية في ما

مبسط للعمل التكاملي العربي في مجال الأمن الغذائي العربي".

بين الدول العربية".

وقال: "يجب تحسين مناخ الاستثمار الزراعي في الدول العربية من خلال تشجيع القطاع الخاص والعام على الاستثمار فيه، مع أهمية تبني مجموعة من السياسات التجارية للعمل على ترقية التجارة البينية العربية للسلع الغذائية. وتبسيط إجراءات استيراد الغذاء سواء على مستوى تخفيف القيود الإداربة والجمركية وتسهيل التحويلات المصرفية ومراقبة الأسواق ووضع سقف سعري للسلع الغذائية الرئيسية لحماية الطبقات الهشة والتأكد من وصول الغذاء لها".

واعتبر أنّ "هناك ضرورة بتبني برامج خاصة لدعم القطاع الزراعي لاسيما صغار المنتجين، وأخرى إرشادية لمواجهة هدر الغذاء، وكذلك تطوير الإنتاج الزراعي العربي والتحول إلى الحديث بدلا من التقليدي وذلك بإدخال الوسائل التقنية الحديثة وخاصة الزراعة الذكية، مع ضرورة الاهتمام بالدراسات والبحث العلمي التقني في مختلف المجالات وخاصة القطاع الزراعي، مع الاستفادة من مخرجات البحوث والدراسات العلمية لتحسين وتوفير وزبادة إنتاج المنتجات الزراعية الأساسية".

وحثُ أمين عام الاتحاد الحكومات في الدول العربية على تنفيذ مشاريع البني التحتية التي تخدم القطاع الزراعي مع أهمية تعاون الدول العربية في إنشاء نظام تبادل المعرفة الإلكتروني والابتكارات الزراعية بهدف تسهيل التعاون والتعامل في مثل هذه الأزمات وتطوير أداء القطاع الزراعي.

من ناحيته، أكد الوزير المنتدب المكلف بالعلاقات مع البرلمان، الناطق الرسمي باسم الحكومة، مصطفى بايتاس، أنّ "المملكة المغربية تولي اهتماما خاصا للقطاع الفلاحي وبدوره المركزي في تحقيق الأمن الغذائي"، لافتا إلى أنّ "هذا الاهتمام يأتي من منطلق النظرة الاستباقية لصاحب الجلالة الملك محمد السادس، لما لهذا القطاع من دور مركزي في تحقيق الأمن الغذائي وتثبيت الاستقرار الاجتماعي وترسيخ السيادة الوطنية"، مؤكدا أنّ "توفير الغذاء يشكل إحدى الانشغالات الأساسية التي يجب أن ينبني عليها كل نموذج تنموي يسعى إلى الاستجابة الفعلية لمتطلبات المواطنين"، مشيرا في هذا الصدد إلى "اعتماد المملكة لمخطط المغرب الأخضر ومخطط الجيل الأخضر كاستراتيجيات فلاحية طموحة وآليات ناجحة للتنمية الاجتماعية والاقتصادية والبشرية المستدامة".



وشدد الوزير بايتاس على أنّ "أي سياسة فلاحية تستهدف تحقيق الوفرة الغذائية والأمن الغذائي تظل رهينة بوجود بيئة مشجعة على الاستثمار في القطاع الفلاحي، مذكرا في هذا السياق بالميثاق الجديد للاستثمار الذي يروم تشجيع وتنمية الاستثمار وتوجيهه نحو قطاعات الأنشطة ذات الأولوية"، معتبرا أن "الاستثمارات المرتبطة بتحقيق الأمن الطاقي والغذائي والمائي والصحي تقع في صلب هذا الميثاق، إذ يشكل هذا النوع من الاستثمارات أحد الغايات التي يستهدفها نظام الدعم الاستراتيجي الذي يعتبر أحد ركائز مربع دعم الاستثمار "، مشيرا إلى أنّ "قيمة الأمن والسيادة الغذائية ظهرت بكل وضوح خلال الظرفية العالمية الرهنة، إذ تبين أن توفير "كورونا" والتغيرات المناخية والتوترات العالمية الراهنة، إذ تبين أن توفير الغذاء لا يعد مجرد نشاط اقتصادي منتج للقيمة المضافة أو محركا للتنمية البشرية بل جزء لا يتجزأ من السيادة الوطنية".

ودعاً وزير التجارة والصناعة المغربي، رياض مزور، إلى "ضرورة خلق التكامل التجاري بين الدول العربية، حيث أنّ الاندماج التجاري العربي يستوجب جوانب مؤسسة أبرزها خلق التقارب على مستوى المعايير"، لافتا إلى أنّه "من الضروري العمل المشترك على ضبط الأسعار وبحث سبل الاستثمار والتعاون المشترك لتحقيق المرونة اللازمة على مستوى سلاسل التوزيع بالمنطقة، وكذا تقوية الابتكار والبحث العلمي"، مشددا على "أهمية تقارب سلاسل التوزيع والتعاون في الصناعة والتحويل"، داعيا إلى "العمل معا للخروج بخلاصات ومقترحات ملموسة تهم مجالات التعاون لتعزيز الأمن والسيادة الغذائيين في الوطن العربي".

وأكد رئيس جامعة الغرف المغربية للتجارة والصناعة والخدمات الحسين عليوي، أنّ "الأمن الغذائي يعتبر من أكبر التحديات التي تواجه الوطن العربي"، مبرزا أنّه "على الرغم من توفر كافة العوامل التي تتيح البلدان العربية تحقيق الاكتفاء الذاتي والأمن الغذائي سواء الطبيعية منها والبشرية إلا أنها مازالت تعاني نقصا في إنتاج الغذاء".

وأضاف عليوي أن "تحقيق الأمن الغذائي يستلزم بالضرورة تتمية الزراعة والارتقاء بالقطاع الزراعي والصناعات الغذائية"، مشيرا إلى أن "المملكة المغربية تولي قطاع الصناعة الغذائية أهمية كبيرة، باعتباره من أهم القطاعات الرئيسية للصناعات الوطنية وركيزة أساسية للاقتصاد الوطني، ويشغّل أكثر من 150 ألف شخص بنسبة 25 في المائة من عدد العاملين في المجال الصناعي، ويمثل 15 في المائة من رقم المعاملات الخاص بالتصدير في الميدان الصناعي".

وأوضح أنّ "قطاع الصناعة الغذائية بالمملكة، سجل تطورا ملحوظا في إطار البرنامج التعاقدي 2021-2017، حيث تعمل الحكومة من خلال مخطط الجيل الأخضر -2020 2030 على إعادة هيكلة القطاع وتعزيزه، مما أدى إلى انبثاق تخصصات جديدة ذات قيمة مضافة عالية، وهو ما مكن القطاع من لعب دور حيوي الاستجابة السريعة لمواجهة جائحة "كوفيد 19" بمساهمته في ضمان الأمن الغذائي في مختلف ربوع المملكة".

وخلص إلى أنه "على الرغم من التطور الذي عرفه قطاع الصناعة الغذائية بالمغرب خلال السنوات الأخيرة، فإن القطاع لازال يواجه عدة تحديات ورهانات من أبرزها تعزيز السيادة الصناعية للمملكة، وتقوية الإسهام في تحسين مستوى الأمن الغذائي والتي تعتبر من أبرز التوجهات السامية لصاحب الجلالة الملك محمد السادس في هذا المجال".

من جانبه أوضح الرئيس الفخري لمجلس أمناء المركز العربي الدولي لريادة الاعمال والاستثمار التابع لمنظمة الامم المتحدة للتنمية الصناعية، الشيخ إبراهيم بن خليفة آل خليفة، أنّ "المنطقة العربية تواجه تحديات هيكلية متعددة تتصل بالأمن الغذائي والتغذية أهمها: محدودية الأراضي والموارد المائية مما يجعلها تعتمد بشكل كبير على استيراد السلع الأساسية دولياً بنسبة تصل الى خمسين بالمئة من احتياجاتها الغذائية، وقد أدت هذا الاعتماد على الواردات إلى جعل المنطقة عرضة لصدمات أهمها جائحة كوفيد – 19 والأزمة في أوكرانيا مما أدى الى الانقطاع المفاجئ لسلاسل التوريد والإمدادات. إضافة إلى ذلك فإنّ 52 في المئة من إجمالي السكان في المنطقة العربية غير قادرين على تحمل تكلفة اتباع نمط غذائي صحي، مما يشير إلى أنّ المنطقة ليست على المسار الصحيح لتحقيق من العمل على اربعة محاور أساسية".

ودعا إلى "الاستثمار في الزراعة المستدامة والذكية والاستفادة من التقدم التكنولوجي في مجالات الذكاء الاصطناعي والطائرات بدون طيار. إضافة إلى تبني الآليات الحديثة في إدارة المياه وصقل مقدرات المزارعين عن كيفية مواجهة التصحر. فضلا عن العمل الجاد لتحقيق التكامل الاقتصادي والزراعي مع القارة الأفريقية. كما لا بدّ من إيجاد صناديق استثمارية عربية لتمويل الابتكارات في المجال الزراعي وتمويل رواد الاعمال المزارعين خاصة للمشروعات ذات القيمة المضافة العالية".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

The Arab Food Security Conference and Exhibition was launched In Marrakesh - Morocco: Calls for the Establishment of a Commodity Stock Exchange, an Arab Crisis Fund, and the Adoption of Smart Agriculture to Fortify Food Security

The Arab Food Security 2023 Conference and Exhibition "Food Industries and their Role in Achieving Arab Food Security," which was held over the course of two days on October 2-3, opened under the patronage of the King of Morocco, Mohammed bin Hassan VI, in the city of Marrakesh - the Kingdom of Morocco. In the presence of the delegate President to the Prime Minister in charge of relations with Parliament and the official spokesman for the government, Mr. Mustafa Paytas, the Minister of Industry and Trade, Riad Mazour, the President of the Union of Arab Chambers, Samir Abdallah Nass, and the President of the University of Moroccan Chambers of Commerce, Industry and Services, Hussein Alioui, in addition to delegations from 13 Arab and foreign countries.

The President of the Union of Arab Chambers, President of the Bahrain Chamber of Commerce and Industry, Samir Abdullah Nass, said during his speech at the opening of the conference's proceedings that "despite the disaster that struck Morocco in general and the city of Marrakesh in particular, we cannot ignore or overlook the reality of the development and economic renaissance witnessed by the Kingdom of Morocco, and the great progress it has achieved in the agricultural fields, especially food ones, as the Kingdom of Morocco is distinguished by important components in agriculture, livestock, fisheries, and food processing thanks to its fertile agricultural soil, its advanced industrial base, its strategic location, and its advanced transportation network, which qualifies it to play an important role in diversifying production and marketing, in addition to its importance, as an essential logistical hub for manufacturing and export at the Arab and foreign levels."

He said: "Our conference today comes in light of the crucial challenges facing our Arab countries, in addition to the food security challenges that the entire world and the Arab world are facing due to the effects of the Corona pandemic, the war in Ukraine, and climate change, which has led to a deterioration in global food security levels. The latest statistics indicate that there are 868 million people who do not have enough food, while 25 countries around the world are considered to be in deteriorating and extremely dangerous conditions. While the population of developing countries is considered to suffer the most from high food prices, especially in Africa and the Arab world, where a large portion of income is spent on food."

He considered that "climate changes in the world warn that the Middle East and North Africa region is exposed to major changes in rainfall rates, which has led to a scarcity of available water resources, and this matter has an impact on the agricultural sector and food production, according to the Food and Agriculture Organization of the United Nations (FAO). In the face of this reality, Arab countries must quickly address the seriousness of the crisis and the importance of achieving food security in its various dimensions and components, by developing plans and strategies in the short and long term. In the near term, Arab countries must diversify sources of obtaining goods and foodstuffs, rationalize consumption, and provide strategic stocks for times of crisis. In the long term, Arab countries must resupport investment in the agricultural production sector and provide support to scientific research in this sector. The leaders of Arab countries are also required to rearrange the papers and consider current and future policies to include the concept of food security in security strategies as one of the components of







national security that is no less important than all the components of national security, whether security, military, or economic. In addition, Arab countries must support scientific research in the field of food production, and prepare future studies to keep pace with scientific development to enhance the role of technology in achieving food security by enhancing the reality of smart agriculture, and training human cadres working in the field of agriculture and food production to use the latest methods and mechanisms in the production process".

For his part, the Secretary General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, who delivered the conference message, called for "the establishment of an Arab commodity stock exchange and the establishment of an Arab crisis fund to help face the burdens resulting from these crises, with the necessity of establishing an Arab food program to help victims of disasters and emergency food crises, especially In the most







HILL GOD IN THE CONTROL OF THE CONTR

affected Arab countries. As well as strengthening food security networks and needs for basic food commodities. In addition to creating an Arab platform for requests and offers for agricultural products."

Dr. Khaled Hanafi spoke about the great challenges facing our Arab world regarding the issue of food security, "hunger has increased by 90 percent, and there are 141 million people who suffer from moderate or severe food shortages, representing almost a third of the population of the Arab region. While the Arab countries import 55 percent of their basic food needs, with a bill amounting to about 61 billion dollars in 2020, there are statistics that indicate that the food import bill in the region is expected to reach 90 billion dollars by the next 10 years."

He continued: "The Arab countries are living in this difficult reality, even though the area of their arable land is estimated at about 220 million hectares, of which only a third is exploited. Although the Arab world accounts for about 25 percent of global grain production, it produces only 2.5 percent. In addition to all of this, the estimated agricultural area in the Arab world does not exceed 30.5 percent, which is equivalent to the total area of countries, most of which are classified among the 15 largest wheat exporting countries in the world, such as Ukraine and Romania. The average Arab agricultural production represents only about 4 percent of global production."

He believed that "desertification in the Arab region is no longer just a passing environmental phenomenon, but rather has become a danger that threatens to engulf entire Arab countries, where about 35.7 million hectares of Arab agricultural land, equivalent to 18 percent of the total arable area, are under the influence of desertification. Especially in the areas bordering Sub-Saharan Africa. The reality that the region is experiencing confirms that 68.4 percent of its lands are desertified, and 20 percent of them are threatened by desertification, while non-desertified lands do not exceed 11.6 percent of their total area." He believed that "there is a need to develop and strengthen intra-Arab trade in

agricultural commodities to reduce imports from abroad, and to enhance cooperation between Arab food exporting countries while developing innovative mechanisms to provide a simplified model for Arab integrative action in the field of Arab food security."

He stressed that "legislation in the agricultural field should be developed to ensure the provision of inputs and the acquisition of modern technologies and to provide the necessary facilities to pump more Arab investments into agricultural projects that aim to achieve food security. In order to benefit from the advantages of the Arab Free Trade Area to establish joint agricultural projects that aim to export food goods among the Arab countries."

He said: "The agricultural investment climate in Arab countries must be improved by encouraging the private and public sectors to invest in it, with the importance of adopting a set of trade policies to work on promoting intra-Arab trade in food commodities. Simplifying procedures for importing food, whether at the level of easing administrative and customs restrictions, facilitating bank transfers, monitoring markets, and setting a price ceiling for major food commodities to protect vulnerable classes and ensure that food reaches them."

He considered that "there is a need to adopt special programs to support the agricultural sector, especially small producers, and other indicative programs to confront food waste, as well as developing Arab agricultural production and shifting to modern instead of traditional by introducing modern technical means, especially smart agriculture. With the need to pay attention to scientific and technical studies and research in various fields, especially the agricultural sector, while benefiting from the outputs of scientific research and studies to improve, provide and increase the production of basic agricultural products."

The Secretary-General of the Union urged governments in Arab countries to implement infrastructure projects that serve the agricultural sector, with the importance of Arab countries cooperating in establishing a system for electronic knowledge



exchange and agricultural innovations with the aim of facilitating cooperation and dealing with such crises and developing the performance of the agricultural sector.

For his part, the Minister Delegate in charge of relations with Parliament and the official spokesman for the government, Mustafa Paytas, affirmed that "the Kingdom of Morocco pays special attention to the agricultural sector and its central role in achieving food security." Pointing out that "this interest comes from the proactive vision of His Majesty King Mohammed VI, given the central role this sector plays in achieving food security, establishing social stability, and consolidating national sovereignty." Stressing that "providing food is one of the basic concerns on which every development model that seeks to actually respond to the requirements of citizens must be built, pointing in this regard to "the Kingdom's adoption of the Green Morocco Plan and the Green Generation Plan as ambitious agricultural strategies and successful mechanisms for sustainable social, economic and human development."

Minister Paytas stressed that "any agricultural policy aimed at achieving food abundance and food security remains dependent on the existence of an environment that encourages investment in the agricultural sector, recalling in this context the new investment charter that aims to encourage and develop investment and direct it towards priority activity sectors." Considering that "investments related to achieving energy, food, water, and health security are at the heart of this charter, as this type of investment constitutes one of the goals targeted by the strategic support system, which is considered one of the pillars of the investment support box." Pointing out that "the value of security and food sovereignty emerged clearly during the global circumstance that accompanied the Corona pandemic," and climate change and current global tensions, as it has become clear that providing food is not just an economic activity that produces added value or an engine for human development, but rather an integral part of national sovereignty."

The Moroccan Minister of Trade and Industry, Riad Mazour, called for "the necessity of creating trade integration between Arab countries, as Arab trade integration requires institutional aspects, most notably the creation of convergence at the level of standards." Pointing out that "it is necessary to work together to control prices and explore ways of joint investment and cooperation to achieve the necessary flexibility at the level of distribution chains in the region, as well as to strengthen innovation and scientific research." Stressing "the importance of the convergence of distribution chains and cooperation in industry and transformation," he called for "working together to come up with concrete conclusions and proposals related to areas

of cooperation to enhance food security and sovereignty in the Arab world."

The President of the University of Moroccan Chambers of Commerce, Industry and Services, Hussein Alioui, stressed that "food security is considered one of the greatest challenges facing the Arab world." Pointing out that "despite the availability of all the factors that allow Arab countries to achieve self-sufficiency and food security, both natural and human, they still suffer from a shortage in food production."

Alioui added, "Achieving food security necessarily requires developing agriculture and upgrading the agricultural sector and food industries." Pointing out that "the Kingdom of Morocco attaches great importance to the food industry sector, as it is one of the most important sectors of national industries and a fundamental pillar of the national economy. It employs more than 150,000 people, representing 25 percent of the number of workers in the industrial field, and represents 15 percent of the export turnover in the industrial field."

He explained, "The food industry sector in the Kingdom has recorded remarkable development within the framework of the contractual program 2017-2021, as the government is working through the Green Generation Plan 2020-2030 to restructure and strengthen the sector. Which led to the emergence of new specializations with high added value, which enabled the sector to play a vital role in the rapid response to confront the "Covid-19" pandemic by contributing to ensuring food security in various parts of the Kingdom."

He concluded, "Despite the development witnessed by the food industry sector in Morocco in recent years, the sector still faces several challenges and challenges, the most prominent of which is strengthening the Kingdom's industrial sovereignty, and strengthening the contribution to improving the level of food security, which is considered one of the most prominent directives of His Majesty King Mohammed VI in this field."

For his part, the Honorary Chairman of the Board of Trustees of the Arab International Center for Entrepreneurship and Investment of the United Nations Industrial Development Organization, Sheikh Ibrahim bin Khalifa Al Khalifa, explained: "The Arab region faces multiple structural challenges related to food security and nutrition, the most important of which are: limited land and water resources, which makes it highly dependent on importing basic commodities internationally at a rate of up to fifty percent of its food needs. This dependence on imports has made the region vulnerable to shocks, the most important of which is the COVID-19 pandemic and the crisis in Ukraine, which led to the sudden interruption of supply chains and supplies. In addition, 52 percent of the total population in the Arab region are unable to afford the cost of following a healthy diet, which indicates that the region is not on the right track to achieve the second sustainable development goal of eliminating hunger, so work must be done on four Essential axes."

He called for "investing in sustainable and smart agriculture and benefiting from technological progress in the fields of artificial intelligence and drones. In addition to adopting modern mechanisms in water management and improving farmers' capabilities on how to confront desertification. As well as to working hard to achieve economic and agricultural integration with the African continent. It is also necessary to create Arab investment funds to finance innovations in the agricultural field and to finance farmer entrepreneurs, especially for projects with high added value."

Source (Union of Arab Chambers)